
گلایه وزارت صمت از خودروسازان:

 قیمت خودروها پیش از اجرای طرح باید اعلام شود
ادامه بررسی پیش نویس اصلاحات ساختار بودجه در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا

*****

وزارت صنعت، معــدن و تجارت اعلام کرد: در 
لیســت خودروهای عرضه شده در سامانه یکپارچه 
 ،GXخودرو، نام چند محصــول همچون کوییک
سایناGX، شــاهین اتوماتیک و اطلس درج شده 
اســت که هنوز قیمت قطعی این خودروها توسط 
خودروساز اعلام نشده است؛ در حقیقت مردم برای 
خرید خودرویی اقــدام می کنند که هیچ اطلاعی 
از قیمت نهایــی آن ندارند. این خودروها در حالی 
در مرحلــه دوم فروش یکپارچــه خودروها عرضه 
شــده است که بر اســاس قانون حمایت از حقوق 
مصرف کننده و مصوبه شــورای رقابت باید قیمت 
محصول پیش از اجرای طرح های فروش از ســوی 
خودروســاز اعلام شــود و قانوناً نباید خودرویی را 
فروخت که قیمت نهایی آن هنوز اعلام نشده باشد.

وزارت صمــت همچنین در پاســخ به پیگیری 
ایســنا، پیرامون ابهامات موجــود در مرحله دوم 
فروش یکپارچه خودروها کــه مهمترین آن عدم 
اعلام و انتشار یک بخشنامه جامع و منسجم برای 
این دور از فروش خودروها توسط وزارت صمت یا 
دفتر خودرویی آن سازمان یا حتی سامانه یکپارچه 

تخصیص خودرو بود، اعلام کرده است: 
»در ســامانه یکپارچه تخصیص خــودرو، تنها 
نوبت دهــی محصــولات انجام می شــود و فروش 
خودرو بر اســاس فراخوان خودروســاز و مطابق 
با لیســت انتظار محصول با قیمت و مشــخصات 
مشــخص توسط شــرکت های خودروســاز انجام 
خواهد شد؛ بدین ترتیب ســامانه یکپارچه عرضه 
خــودرو صرفا انجام یک لیســت انتظــار متمرکز 

به منظور شفاف ســازی عرضه را بــه عهده دارد و 
فروش محصولات توســط خودروسازان و برمبنای 
این لیست انتظار و البته طبق قیمت و مشخصات 

مشخص محصول انجام خواهد شد.«
ایران خودرو 

هیچ محصولی عرضه نمی کند
در حالــی که ایران خودرو پیــش از این تاکید 
کرده بود که در مرحله دوم فروش خودروها، هایما 
را حتما در کنار محصولاتی که امکان عرضه داشته 
باشــند، عرضه خواهد کرد، حــال در اطلاعیه ای 
اعــلام کرده که عرضه محصولی در مرحله دوم در 
راستای ایفای تعهدات قبلی، نخواهد داشت و حتی 

هایما را هم عرضه نمی کند. 
ادامه در صفحه 2

شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا در 
ادامه جلســات بررســی پیش نویــس اصلاحات 
ســاختار بودجه و در راستای ضرورت نگاه ملی و 
فرابخشی به سند بودجه، ماده یک این پیش نویس 
درخصوص بررسی شــیوه بودجه ریزی کشور را 
مورد بررســی قرار داد. به گزارش ایســنا، جلسه 

شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا به 
منظور ادامه بررسی پیش نویس اصلاحات ساختار 
بودجه، عصر دیروز چهارشنبه به ریاست آیت الله 
دکتر ســید ابراهیم رئیسی و با حضور دیگر اعضا 
برگزار شد. این جلسات به منظور رفع چالش های 
ســاختاری حاکم بر بودجه و بنا به دستور رهبر 

معظم انقلاب اسلامی برگزار می شود.
در این جلســه با تاکید بر ضــرورت نگاه ملی و 
فرابخشی به ســند بودجه، ماده یک پیش نویس 
اصلاح ســاختار بودجه در خصوص بررسی شیوه 
بودجه ریزی کشور مورد بررسی و تبادل نظر اعضا 

قرار گرفت.

خبر

نسبت به احکام خدا حساس باشیم
 اما مردم را تقسیم نکنیم

صفحه1

به جای خود براندازی
 خود اصلاحی کنید

صفحه2
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سیدحسن خمینی: نقش »بازسازی صنایع« در »اقتصاد انرژی«

نسبت به احکام خدا حساس باشیم، اما مردم را تقسیم نکنیم
خدمت رسانی نمی تواند وابسته به عقاید و رفتار مردم باشد

»هدررفــت انــرژی« اصطلاح پرکاربــردی در 
کشورهای توســعه نیافته یا در حال توسعه است. 
یکــی از نقاط ضعف این قبیل کشــورها که عموماً 
کشورهای دارای ذخایر عظیم انرژی هستند مصرف 
بالای انرژی و در عیــن حال هدررفت بیش از حد 
انــرژی، بیش از اســتانداردهای بین المللی مصرف 
است. کشورهای توسعه یافته به دلیل فهم موضوع 
ارزش انرژی و فرآیند اســتحصال یا خرید آن، اراده 
قوی به کار بســتند تا کمتریــن هدررفت و اتلاف 
انرژی را داشته باشند. با نوسازی و بازسازی صنایع، 
تدوین و رعایت اســتانداردهای بسیار سختگیرانه 
در صنعت ســاختمان، تلاش مضاعف برای کاهش 
مصرف انرژی در بخش حمل و نقل و بهبود مصرف 
در صنایع، تمرکز بر انرژی های تجدیدپذیر، انقلاب 
بزرگی را در رشد و توسعه کشورهای خود به وجود 

آوردند. 
این در حالیســت که ایران و کشورهای مشابه 
در حوزه انرژی و مصرف آن شــرایط مناســبی را 
سپری نمی کنند. تحریم های ظالمانه غرب موجب 
عدم ســرمایه گذاری های عظیم در صنعت نفت و 
گاز کشــور و همچنین برق و صنایع مصرف کننده 
انرژی شده است. استهلاک این صنایع از یک سو و 
عدم امکان ســرمایه گذاری های جدید برای بهینه 
تولید کردن انرژی از سوی دیگر، موجب اتلاف و نیز 
تنش های متعدد در حوزه اقتصاد انرژی بخصوص در 
زمینه تأمین میزان نیاز در دوران اوج زمان مصرف 
شده اســت. بدون شک یکی از راهبردهای مهم در 
چنین شرایطی توجه ویژه به مدیریت مصرف است. 
البته باید خاطرنشــان کرد که متأســفانه در طول 
ســالیان گذشــته برخی از نیروگاه های تولید برق 
کشــور که به نوعی غیردولتی محســوب می شوند 
علی رغم تأثیر بسیار زیادی که در تولید انرژی دارند 

به موضوع بازطراحی یا بازسازی صنایع و بهره بردن 
از فناوری هــای مدرن توجهی نکرده اند. تبعات این 
نــوع رفتارهای غیرعلمــی و غیراقتصادی موجب 
اختلال در عرصه تولید انرژی بویژه در صنایع برق 
و گاز شــده است. اگر نگاهی به آمار مراجع رسمی 
در حــوزه مصرف انرژی بخصــوص در انرژی هایی 
چــون برق، نفــت و گاز بیفکنیم شــاهد وضعیت 
بسیار وخیمی خواهیم شد که بی درنگ باید برای 
آن چاره اندیشــی کرد. در این خصوص می توان به 
استفاده از فناورهای جدید و انرژی های تجدیدپذیر 

اشاره کرد.
بطور مثال، 60 درصد مصرف انرژی در کشــور 
مربوط به بخش غیرخانگی اســت و 40 درصد در 
بخش خانگی. اگرچه این حجم اســتفاده انرژی در 
بخش خانگی که بخش غیرمولد اقتصاد محســوب 
می شود به نسبت آنچه در دنیا وجود دارد غیرمنطقی 
است؛ لیکن نمی توان به هدررفت و اتلاف انرژی در 
بخــش صنایع یا بخش غیرخانگــی بی توجه بود و 
صرفــاً با افزایش بهای مصــرف حامل های انرژی و 
با توصیه های رسانه ای شــاهد کاهش مصرف بود. 
باید تصمیم ســازان در عرصه های مختلف، مدیران 
و صاحبان صنایع و مشــاغل را مجاب کنند که در 
جهت اعمال استانداردهای روز دنیا گام های اساسی 
بردارند. طی ســالیان گذشــته، صاحبان صنایع و 
مشــاغل به بهانــه هزینه های هنگفــت در بخش 
افزایش حقوق و دستمزد از سرمایه گذاری در حوزه 
فناوری های نوین با هدف کاهش مصرف انرژی طفره 
رفته اند در حالیکه اگر سیاست های درست و علمی 
در بخش اقتصاد انرژی تمهید می شــد بین 30 تا 
50 درصد صرفه جویی انرژی در بخش صنایع بوجود 
می آمد که این میزان می تواند حجم وسیعی از منابع 
مالی را برای بازســازی صنایع انرژی بر تأمین کند. 
در بخش تولید برق هم اوضاع به همین گونه است. 
ظرفیت اســمی نیروگاه های برق کشور حدود ۹0 
هزار مگاوات است اما در بخش انتقال و توزیع شبکه 
برق کشــور حداقل 20 تــا 30 درصد از این مقدار 

تلف می شــود یعنی چیزی حدود 16 هزار مگاوات. 
در حالیکه تلفات برق در کشور ژاپن 4 درصد  و در 
کشور کره جنوبی فقط 7 درصد است. کارشناسان 
حوزه فنــی، مهمترین دلیل چنین حجم بزرگی از 
اتلاف برق را فرســودگی تجهیزات و همچنین وارد 
شــدن همه تولیدات به یک شبکه برقی می دانند. 
این شــرایط در حوزه گاز و مشتقات مصرفی نفت 
و در بخــش آب هم وجــود دارد. در این میان باید 
توجه ویژه ای هم به موضوع انتقال برق داشــت. در 
ایران تقریبا سیستم انتقال کاملا دولتی است. دولت 
در زمــان کمبود برق یا گاز از این موضوع به نحوی 
سوء استفاده می کند. دولت با صلاحدید خود انرژی 
تولیدی بخش خصوصی را در شــبکه انتقال توزیع 
می کند.این خود برخی مواقع موجب اتلاف بیشتر 
انرژی می شود. اگر بخواهیم به چند راهکار فوری و 
قابل دسترس بیندیشیم و به سرعت اجرایی کنیم 
باید در گام نخست سهم بخش خصوصی را از میزان 
اتلاف انرژی در بخش صنایع مشــخص کنیم و با 
تمهیدات تشویقی و تنبیهی آنان را واداریم تا نسبت 
به رفع نقایص و عیوبی که منجر به افزایش مصرف 
انرژی یا هدررفت آن می شوند اقدام مؤثر را صورت 

دهند. 
همچنین نظارت های بخش استاندارد در حوزه 
تولید صنایع از جمله صنعت ســاختمان را افزایش 
دهیم و نســبت به اجرای اســتانداردهای اجباری 
روز دنیا هیچ گونه مماشــاتی نداشته باشیم. گزینه 
دیگــری کــه می توان بــه آن توجه کــرد اجرای 
سیاست های تشویقی در بهای مصرف انرژی است. 
بــه هر میزان که یک کارگاه و کارخانه تولیدی اعم 
از صنعتی، کشاورزی یا خدماتی میزان مصرف خود 
را براســاس فناوری های نوین کاهش داد به همان 
میزان هم ضریب پرداختی بهای مصرف انرژی آن 
واحد کاهش پیدا کند. همچنین باید دولت و وزارت 
نیــرو را در الزامات قانونی و نظارتی دقیقی قرار داد 
تا نسبت به اصلاح شبکه توزیع و کاهش هدر رفت 

انرژی اقدام نماید.

سید حسن خمینی گفت: در عین اینکه بسیار 
مهم اســت که به عقایدمان پایبند بوده و نسبت به 
احکام خدا حساس باشــیم، اما خیلی باید مراقب 
باشــیم که مردمان را با خط کش این امور تقسیم 
نکنیم. خدمت رســانی در همه ابعاد آن نمی تواند 
وابســته به عقاید و رفتار باشد و تمام قدرت هلال 

احمر در همین است. 
به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین 
ســید حســن خمینی بعد از ظهر دیروز در دیدار 
رئیــس و جمعی از کارکنان جمعیت هلال احمر و 
نماینده ولی فقیه در حرم امام، با اشــاره به روایتی 
از امام باقر)ع( که از امیرالمومنین)ع( سخنی را نقل 
کرده اند، گفت: ایشــان می فرماید، »خدای سبحان 
خدا چهار چیز را در چهار چیز مخفی کرده اســت؛ 
یکی رضایت خودش را در عبادات شما مخفی کرده 
است«. یعنی معلوم نیست کدام یک از عباداتی که 
می کنید مورد رضایت خدا واقع می شــود؛ ممکن 
است نماز صبح شما شود یا ممکن است نماز ظهر 
شما شود. لذا مراقب باشید همه آنها را به جا بیاورید. 
ایشــان در ادامه این جمله می فرمایند، »پس هیچ 
طاعتی را کوچک مشمار که بسا خوشنودی خداوند 

در همان باشد و تو ندانی«.
وی با اشاره به ادامه روایت یاد شده، گفت: ایشان 
ســپس ادامه می دهند، »و خشــم خود را در میان 
گناهان پنهان کرده. پــس هیچ گناهی را کوچک 
مپندارد که شــاید خشــم خدا در همان باشد و تو 
ندانی.و اجابت خویش را در میان دعاهایش پنهان 
نموده. پس هیچ دعائی را کوچک مدار که بسا همان 

دعای مستجاب باشد و تو ندانی«.
یادگار امام با اشاره به فراز پایانی کلام منقول از 
امیرالمومنین علی)ع(، یادآور شد: ایشان می فرمایند، 
»و ولی خود را در میان بندگان خود پنهان داشــته 
پس به هیچ بنده  ای از بندگان خدا با چشم حقارت 
منگر که شاید همان ولی خدا باشد و تو ندانی«. ما 
در مواجهه با مردم باید این نکته را دائما به خودمان 
تنبه بدهیم که شــاید همین فردی که به چشم ما 
آدم کوچکی است از دنیایی بزرگتر باشد. در شعری 

است منســوب به مولی الموحدین)ع( آمده است، 
»اتزعم انک جرم ثقیل و فیک انتوی العالم الاکبر«. 
یعنی »تو فکر می کنی یک آدم کوچکی هستی، امام 

در تو دنیای بسیار بزرگی نهفته است«.
ســید حســن خمینی خطاب بــه حاضران در 
جلسه گفت: هر یک نفری که در جامعه با او مواجه 
می شوید، ممکن است ولی از اولیاء خدا باشد که من 
و شــما او را نمی شناسیم. کیست آن کو که شکند 
خواب به چشم و من لیک/ غم این خفته چند خواب 
در چشم ترم می شکند؛ هر کدام از انسان ها ممکن 

است یک عظمت باشد.
وی با اشــاره به روایتی تاریخی گفت: از شــیخ 
ابوالحســن خرقانی که از عرفاســت، نقل است که 
خانقاهی داشــته اســت؛ خانقاه ها در طول تاریخ 
جاهایی بوده که مردم مســافر هم وقتی می آمدند 
به آنجا می رفتند. شب ها سفره ای می انداختند، هر 
کسی بوده می آمد یک لقمه نانی می خوردند؛ مانند 
مســافرخانه ای که هر کسی وارد آن می شده است. 
می گویند بر سر در آن نوشته است، »هر کس بدین 
سرای درآید نانش دهید، و از ایمانش می پرسید که 
آنکه به درگاه خــدای تعالی به جان ارزند به درگاه 
بولحسن به نان ارزد«. خدا به او جان داده، آن وقت 
من و شــما به او نان نمی دهیم؟ مگر دست ما بوده 

است؟
یادگار امام یادآور شــد: هلال احمر نهادی است 
که با همه بندگان خدا در تماس است و تمام قدرت 
و شــیرینی و عظمت کار آن به این است که رنگ 
نمی شناســد، نژاد نمی شناسد، مذهب نمی شناسد 
و درد برایش مهم اســت؛ درد که باشد هلال احمر 
حضور پیدا می کند و متــر و معیار و مذهب و نژاد 
و تقدس و تدین و احیانا ملیت نمی شناســد. »بنی 
آدم اعضای یکدیگرند که در آفریش ز یک گوهرند/ 
چون عضوی به درد آورد روزگار دگر عضوها را نماند 
قرار؛ تو کز محنت دیگران بی غمی نشــاید که نامت 
نهند آدمی«. سعدی نمی گوید، »محنت مسلمان، یا 

رفیق، بلکه می گوید محنت آدمی.«
وی بــا بیان اینکه هیچ کــدام از بندگان خدا را 

کوچک نشماریم، توصیه کرد: ما در مواجهه با مردم 
باید این نکتــه را دائما به خودمان تذکر بدهیم که 
شاید همین کسی که به چشم ما آدم کوچکی است 
از دنیایی بزرگتر باشــد. در عین اینکه بسیار مهم 
است که به عقایدمان پایبند بوده و نسبت به احکام 
خدا حساس باشــیم، اما خیلی باید مراقب باشیم 
که مردمان را با خط کش این امور تقســیم نکنیم. 
خدمت رســانی در همه ابعاد آن نمی تواند وابسته 
به عقاید و رفتار باشــد و تمام قدرت هلال احمر در 

همین است. 
سید حســن خمینی ادامه داد: بخش زیادی از 
زیبایی این لباس های هــلال احمر به خاطر فرمی 
اســت که دارد. می گوید من به تو کمک می کنم، 
من تــو را از خودم می دانم؛ قبل از اینکه بپرســم 
کیستی، می پرســم دردت چیست؟ برای این شعار 
ارج بسیاری قائل باشــید، چرا که پیدایش صلیب 
ســرخ جهانی و سپس هلال احمر جهوری اسلامی 
و هلال احمر کشورهای اسلامی که شکل گرفته بر 

پایه همین اندیشه است.
وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه در میان 
مردمان اولیاء خدا کم نیستند، گفت: سخن من هم 
اصلا به معنای این نیســت که رها کنید و به کوه ها 
بروید، اما بدانید که اولیاء خدا در میان همین مردم 
کوچه و بازارند؛ در میان همین دردمندان هستند. 
دست هرکسی را می گیرید به تعبیر آن روایت شاید 
همان عبدی باشد که خداوند در میان بندگان دیگر 

مخفی کرده است.
یادگار امام در پایان با تشکر از زحمات جمعیت 
هلال احمر، گفت: واقعیت این است که هلال احمر 
یک نهاد بسیار با ارزش، پرتوان، خوش نام و موفق 
است و ان شاءالله که این توفیقات روز به روز بیشتر 
شود و قدردان تلاش های دوستان هلال احمر باشند 
و ان شاءالله مدیریت هلال احمر به زندگی پرسنل و 
افرادی که در مجموعه هستند نگاه بهتر و بیشتری 
داشته باشد. روزگار سختی است و می دانیم که همه 
باید بیشتر و تا هر جا که می توانیم به این مجموعه 

کمک کنیم.
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